
تشبیه تجارت به جنگ و جهاد 

گـــاه تـــفنگ،  زمـــانی که اســـم کلمه جـــنگ و جـــهاد می آید نـــاخـــودآ

شمشیر و سـایر ادوات نـظامی مـتناسـب بـا آن زمـانـه ای که انـسان 

در آن زندگی می کند در ذهن تداعی می شود. 

امـــا حقیقت آنســـت که جـــنگ در حقیقت بـــه مـــعنای دور نـــمودن 

دشمن از خاک و ناموس است. 

امـروز بـه لـطف نـهادهـای نـظامی و امنیتی کشور هیچ قـدرت نـظامی 

نمی تواند به کشور ما حمله کند اما آیا دشمن دیگری نداریم؟ 

بزرگترین دشمن امروز مردم ایران فقر و نداری است. 

برای جنگیدن با این دشمن چه کرده ایم؟ 

کارگــری و کارمــندی و مــغازه داری که مــا را بــه نــقطه ای از ثــروت 

نمی رسـانـد و بـورس، رمـز ارز، بـانک و شـرکت هـای سـرمـایه گـذاری 

هم جز فقر و رشد تورم چیزی برای مردم به ارمغان نیاوردند. 

فقط یک راه مانده و آن هم برگشتن به سنت های الهیست. 



تجارت، سنت خدا و پیامبرش 

تـنها راه نـرفـته ای که ایران راه بـه طـور کامـل از فـقر نـجات می دهـد 

تـجارت اسـت که شـغل آبـاء و اجـدادی پیامـبر خـدا محـمد مصطفی 

صلی الله علیه و آلـه بـوده و وجـود مـبارک خـودشـان و همسـرشـان 

خدیجه سلام الله علیها نیز به این حرفه اشتغال داشته اند. 

بـزرگـترین لـقب ایشان حتی قـبل از بـعثت و پیامـبری امین بـوده و 

این لـقب را در تـجارت بـه دسـت آورده انـد و این سـخن که محـمد 

چوپان بوده است افترا و دروغی عظیم به ایشان است. 

بـزرگـان از محـدثین و عـلمای شیعه انـتساب وجـود مـبارکشان را بـه 

شـغل چـوپـانی دروغی مـحض و بی پـایه و اسـاس و جـز احـادیث و 

روایات جعلی بنی امیه و بنی عـباس می دانـند تـا مـقام جـنابـشان را 

نزد مردم کوچک نموده و مقام خودشان را بالا بیاورند. 

حتی اینکه در بعضی مــــحافــــل اینگونــــه بیان می شــــود که ایشان 

کارمـند یا اجیر خـدیجه سـلام الله علیها بـوده انـد را تـمام مـورخین 



رد نـموده انـد و آنـچه حقیقت دارد اینست که ایشان هیچگاه اجیر 

کسی نــبوده و آنــچه بین ایشان و خــدیجه ســلام الله علیها جــریان 

داشته است یک قرارداد تجاری به صورت مضاربه بوده است. 

و این سخن پیامبر خداست که فرمودند: 

 روزی بر ده قسم است که نه قسم آن در تجارت است. 

و احـادیث بسیاری زیادی در اسـلام در فضلیت تـجارت نسـبت بـه 

سـایر مـشاغـل وجـود دارد تـا جـایی که شیخ المحـدثین کلینی رحـمه 

الله علیه در فـروع کافی و ابـن بـابـویه شیخ صـدوق در مـن لا یحضر 

الفقیه بابی جداگانه اختصاص داده اند به نام: 

برتری تجارت بر سایر مشاغل 

و یقینا اگـــر پیامـــبر و اهـــل بیتی که مـــردم را بـــه تـــجارت تـــشویق 

نـمودنـد خـودشـان بـه این کار مـشغول نـبودنـد مـردم هـمان عـصر و 

زمانه شان معترضشان می شدند که: 

أتَأَمُْروُنَ النَّاسَ بِالْبِرِّ وَتنَسَْونَْ أنَفْسَُكُمْ
آیا مردم را به نیکی امر می کنید و خود را فراموش می سازید؟ سوره بقره آیه ۴۴ 



پـس بـه مسـتندات زیاد تـاریخی و روایی اثـبات می شـود که شـغل 

پیامـبر خـدا تـجارت بـوده اسـت و از این راه امـرار مـعاش می نـمودنـد 

و وجــودشــان هیچگاه از دریافتی هــای خــمس و زکات و وجــوهــات 

شــرعی و مــردمی امــرار مــعاش نــنمودنــد و آنــچه را که مــردم از این 

طــــریق بــــه ایشان پــــرداخــــتند را مســــتقیما بین فــــقرا و نیازمــــندان 

تقسیم می نمودند. 

و این حدیث متواتر است که می فرماید: 

صدقه بر ما اهل بیت پیامبر حرام است. 

حــال کافیست مــا هــم بــه ســنت هــای درســت الهی بــازگــردیم و راه 

الگوهایی که خداوند برایمان قرار داده را انتخاب نماییم. 

حتی اگـــر در میان شـــما خـــوانـــندگـــان کسی هســـت که اعـــتقادات 

مـذهـبی نـدارد می تـوانـد بـا مـراجـعه بـه شـرح حـال کشورهـای فقیری 

که طی دو سـه دهـه کنونی جـزء ثـروتـمندان جـهان شـده انـد نـگاهی 

بیندازد و ببیند تـــــنها مسیری که طی کردنـــــد فـــــقط این بـــــوده که 

مردمشان به طور جدی به تجارت و صادرات روی آوردند.


